


Kacujó

• „Ohýbání“

• Změna tvaru slovesa: slovníkový → přísudkový

• Funkce ohnutého slovesa: PŘÍSUDEK (slovesný)

•Odlišné pro 3 skupiny („třídy“) sloves:
• -ru slovesa („samohlásková“)

• -u slovesa („souhlásková“)

• nepravidelná



Ohebné částice džodóši

•Nesamostatné výrazy

•Mohou se ohýbat

• Připojují se na adverbální tvar (2. slovesný základ) sloves

• -masu přísudkový – neminulý – zdvořilý – kladný

• -masen přísudkový – neminulý – zdvořilý – záporný



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

たべる

taberu



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

たべる

tabe-ru



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

たべる

tabe-ru



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

たべ +ます

tabe + masu



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

たべ +ません

tabe + masen



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

たべます たべません

tabemasu tabemasen



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

おきる okiru „vstává“

ねる neru „jde spát“

みる miru „dívá se“



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

おきる oki-ru „vstává“

ねる ne-ru „jde spát“

みる mi-ru „dívá se“



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

おきる oki-ru

ねる ne-ru

みる mi-ru



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

おきます oki-masu

ねます ne-masu

みます mi-masu



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

おきます okimasu „vstává“

ねます nemasu „jde spát“

みます mimasu „dívá se“



-ru slovesa, „samohlásková“ slovesa

おきません okimasen „nevstává“

ねません nemasen „nejde spát“

みません mimasen „nedívá se“



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

いく /iku/ „jezdí“

のむ /nomu/ „pije“

はなす /hanasu/ „mluví“

まつ /macu/ „čeká“



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

いく /ik/-u

のむ /nom/-u

はなす /hanas/-u

まつ /mac/-u



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

いき /ik/-i-

のみ /nom/-i-

はなし /hanas/-i-

まち /mat/-i-



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

いき +ます /ik/-i-masu

のみ +ます /nom/-i-masu

はなし +ます /hanas/-i-masu

まち +ます /mat/-i-masu



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

いきます ik-i-masu

のみます nom-i-masu

はなします hanaš-i-masu

まちます mač-i-masu



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

いきます ikimasu „jezdí“

のみます nomimasu „pije“

はなします hanašimasu „mluví“

まちます mačimasu „čeká“



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

あう /au/ „setká se“

かえる /kaeru/ „jde domů“



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

あう /a/-u

かえる /kaer/-u



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

あい /a/-i-

かえり /kaer/-i-



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

あい +ます /a/-i-masu

かえり +ます /kaer/-i-masu



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

あいます a-i-masu

かえります kaer-i-masu



-u slovesa, „souhlásková“ slovesa

あいます aimasu „setká se“

かえります kaerimasu „jde domů“



nepravidelná slovesa

する suru „dělá“

くる kuru „přijde“



nepravidelná slovesa

します šimasu „dělá“

きます kimasu „přijde“



nepravidelná slovesa

しません šimasen „nedělá“

きません kimasen „nepřijde“



Pět slovesných základů

• Projevuje se u souhláskových sloves (-u slovesa)

• Pořadí podle godžúonzu (řazení znaků kany) – a i u e o

• Příklad: iku „jde“, „jede“, „půjde“, „pojede“, chodí“…
1. ik-

2. ik-

3. ik-

4. ik-

5. ik-



Pět slovesných základů

• Projevuje se u souhláskových sloves (-u slovesa)

• Pořadí podle godžúonzu (řazení znaků kany) – a i u e o

• Příklad: iku „jde“, „jede“, „půjde“, „pojede“, chodí“…
1. ik-a-

2. ik-i-

3. ik-u

4. ik-e-

5. ik-o-



Pět slovesných základů

• Projevuje se u souhláskových sloves (-u slovesa)

• Pořadí podle godžúonzu (řazení znaků kany) – a i u e o

• Příklad: iku „jde“, „jede“, „půjde“, „pojede“, chodí“…
1. ik-a-

2. ik-i-masu

3. ik-u

4. ik-e-

5. ik-o-



がんばりましょう！


